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между поставщиками материалов и услуг, охватывающая весь производственный цикл превращения  исходных 
материалов, комплектующих и  сырья в готовую продукцию, а также  доставку этой продукции конечному 
потребителю. Цепь поставок необходимо формировать таким образом, чтобы взаимодействие составляющих 
ее элементов приносило наибольший положительный эффект для предприятия-производителя, который пред-
лагается оценить с помощью системы ключевых показателей. Методика оценки базируется на учете, расчете, 
мониторинге и сопоставлении основных фактических и плановых показателей на этапах планирования поста-
вок, закупки материальных ресурсов, производства продукции, ее реализации. По результатам оценки этапов 
формируется итоговый отчет о состоянии сформированного варианта цепи. 
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In the article indicated the need of an assessment supply chain, its importance in the management of merchandising 
company, the technique of a comprehensive assessment. The supply chain – an interconnected system of relationships 
between suppliers of materials and services, covering the entire production cycle conversion of the starting materials, 
components and raw materials into finished products, as well as delivery of the products to the final consumer. The 
supply chain should be formed in such a way that the interaction of its constituent elements bring the greatest positive 
effect on the company-manufacturer, which is offered by the system to evaluate key performance indicators. Assessment 
methodology is based on the account, the calculation, monitoring and comparison of key actual and planned targets in 
the planning stages of supply, procurement of material resources, production, implementation. The evaluation steps, a 
final report on the status of the generated version of supply chain.
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Определена актуальность процесса выбора поставщика для машиностроительного предприятия. Дана 
краткая характеристика этапов оценки и выбора поставщика. Проведен анализ методов и подходов к решению 
данной задачи. Выявлены взаимосвязи между учетом определенных критериев и эффективностью работы с 
поставщиком. На основе разработанной авторами нечеткой модели создана компьютерная программа «Инфор-
мационная система выбора поставщика». Программа позволяет определить значение показателей поставщика 
для оценки его деятельности, проследить динамику каждого показателя. С учетом совокупности значимых кри-
териев поставщики ранжируются по степени приоритетности, что позволяет лицу, принимающему решение, 
выбрать наиболее приемлемый вариант. Рассмотрена практическая реализация на примере машиностроитель-
ного предприятия. 
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Relevance of process of a choice of the supplier for machine-building enterprise is defined. The short characteristic 
of evaluation stages and choice of the supplier is given. The analysis of methods and approaches to the solution of this 
task is carried out. Interrelations between the accounting of certain criteria and efficiency of work with the supplier are 
revealed. On the basis of the indistinct model developed by authors the computer program «Information System of a 
Choice of the Supplier» is created. The program allows to define value of indicators of the supplier for an assessment 
of his activity, to track dynamics of each indicator. Taking into account set of significant criteria suppliers are ranged on 
priority degree that allows the person making the decision, to choose the most acceptable option. Practical realization 
on the example of machine-building enterprise is considered.


